



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

14-18 تشرين الأول/أكتوبر 2018

CL/203/15-P.1

A/139/7-P.1

3 أيلول/ سبتمبر 2018

المجلس الحاكم

البند 15

الجمعية العامة

البند 7

## تعديلات على النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي وقواعده

تعديلات فرعية مقدمة من المجموعة البرلمانية الدولية البلجيكية

على التعديلات التي قدمتها اللجنة التنفيذية

تم كتابة النص الجديد بأحرف عريضة. وشطب النص المحذوف.

### التعديل الفرعي 1

تعديل المادة الجديدة 1 فقرة 4 كما يلي:

لتعزيز أهدافه، كما هو موضح في الفقرتين 2 و 3 أعلاه، ~~يتمتع الاتحاد البرلماني الدولي بشخصية قانونية وله سلطة~~ قد يدخل في الاتفاقات الدولية، بما في ذلك اتفاقات التعاون مع البرلمانات الوطنية والمنظمات البرلمانية الدولية، وكذلك مع المنظمات الحكومية الدولية والمنظمات غير الحكومية الدولية.

التفسير

لا تؤيد المجموعة البلجيكية ذكر الشخصية القانونية للاتحاد البرلماني الدولي في النظام الأساسي.

من الواضح أن النظام الأساسي في حد ذاته لا يمكن، بغض النظر عن أي وضع محدد في القانون العام أو الخاص، أن يمنح الشخصية القانونية للاتحاد البرلماني الدولي، والطريقة التي تُمنح بها الشخصية القانونية لمنظمة دولية هي المعاهدة



التي أنشأتها. نحن نفهم أن اللجنة التنفيذية تقبل بهذا الأمر، وأن الفقرة الجديدة المقترحة لا تهدف إلا إلى الاعتراف بالشخصية القانونية الموجودة بحكم الواقع للاتحاد البرلماني الدولي، باعتباره المنظمة الدولية لبرلمانات الدول ذات السيادة، قد تم الاتفاق عليها بشكل عام على الرغم من حقيقة أنها لا تتوافق مع أي بناء قانوني راسخ.

لا تعترض المجموعة البلجيكية على هذه الشخصية القانونية الموجودة بحكم الواقع للاتحاد البرلماني الدولي. فهي تعارض فقط أنه من غير المناسب تأكيدها في النظام الأساسي للمنظمة. النظام الأساسي ليس وثيقة تصف واقعاً خارجياً. فهي تعبر فقط عن كيفية تعريف المنظمة لنفسها وإرساء قواعد عملها الأساسية والحقوق والواجبات الموجودة داخل المنظمة. علينا فقط صياغة المادة، لأنها معدة على ما يبدو، بحيث يتم رؤيتها بشكل أكثر وضوحاً إلى حد ما أنها في غير محلها ("هناك اتفاق عام على أن الاتحاد البرلماني الدولي بحكم الواقع لديه شخصية قانونية") في وثيقة مثل النظام الأساسي.

لذا، تقترح المجموعة البلجيكية حذف الإشارة إلى الشخصية القانونية للاتحاد البرلماني الدولي، ومن ثم، تقديم إمكانية إبرام الاتفاقيات الدولية ليس بصفته يتمتع بالأهلية القانونية، وإنما باعتباره أمراً تسمح المنظمة لنفسها القيام به (أو إذا صح التعبير، يسمح لها أعضائها القيام بذلك) من أجل الوصول إلى أهدافها.

## التعديل الفرعي 2

تعديل المادة 26 الفقرة 2 (هـ) المقترحة وفقاً لأحد الخيارات التالية:

### الخيار 1:

تقترح على المجلس الحاكم استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي لمدة خمس سنوات، إضافة إلى برنامج العمل السنوي والموازنة السنوية للاتحاد (اللائحة المالية، القاعدة 3 الفقرة 4). ودراسة التقدم المحرز في تحقيق تنفيذ الاستراتيجية وفقاً للأهداف الأساسية للمنظمة للاتحاد البرلماني الدولي، على النحو المنصوص عليه في المادة 1 من النظام الأساسي.

### الخيار 2:

تقترح على المجلس الحاكم استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي لمدة خمس سنوات، إضافة إلى برنامج العمل السنوي والموازنة السنوية للاتحاد (اللائحة المالية، القاعدة 3 الفقرة 4) دراسة التقدم المحرز في تحقيق أهداف الاتحاد البرلماني



الدولي، على النحو المنصوص عليه في المادة 1 من النظام الأساسي، من خلال تنفيذ الاستراتيجية وبرامج العمل السنوية.

### التفسير

تتعلق هذه الفقرة بالاستراتيجية العامة الخمسية (الجديدة) وبرنامج العمل السنوي والموازنة (القديمة). وتؤيد المجموعة البلجيكية أيضاً فكرة تقديم تقارير عن التقدم المحرز في النظام الأساسي، ولكن في سياق هذه الفقرة، يتوقع المرء أن ترتبط هذه الفكرة بالاستراتيجية وبرامج العمل السنوي، وليس (فقط) بالأهداف الأساسية العامة جداً للمادة 1 من النظام الأساسي، والتي توضحها الاستراتيجية وبرنامج العمل لفترة محددة من الزمن. هناك حاجة إلى المتابعة المنتظمة للاستراتيجية على وجه الخصوص. وقد تم الإبلاغ بالفعل عن تنفيذ برنامج العمل السنوي في النتائج المالية السنوية. ولهذا السبب يفضل الخيار 1. ومع ذلك، فإننا نقترح الخيار 2، الذي يبقى أقرب إلى النص الذي اقترحتة اللجنة التنفيذية.

### التعديل الفرعي 3

تعديل المادة 28 الفقرة 2 (و مكررة) المقترحة على النحو التالي:  
الإعداد للنظر في سياسات اللجنة التنفيذية وتقارير الشفافية والمساءلة، وكذلك المقترحات لاستراتيجية الاتصالات للاتحاد البرلماني الدولي، لتتم الموافقة عليها من قبل المجلس الحاكم؛

### التفسير

تقترح المجموعة البلجيكية إدخال (1) الاستراتيجية العامة لمدة 5 سنوات، (2) السياسات المتعلقة بالشفافية والمساءلة و(3) استراتيجية الاتصالات، ليس فقط في المادة 26 الفقرة 2 (بشأن دور اللجنة التنفيذية) ولكن أيضاً في المادة 28 الفقرة 2 (بشأن دور الأمانة) والمادة 21 (بشأن دور المجلس الحاكم). في المادة 28 الفقرة 2، تتحدث التعديلات المقترحة فقط عن الاستراتيجية العامة لمدة خمس سنوات والسياسات المتعلقة بالشفافية والمساءلة ولكن ليس استراتيجية الاتصالات. أما بالنسبة للمادة 21، التي لا تنص في الوقت الحالي على أي من هذه السياسات، فلا يقترح أي تعديل.

يهدف هذا التعديل الفرعي والتعديل التالي إلى معالجة عدم الاتساق هذا. ومن أجل تحديد سياسات الاتحاد البرلماني الدولي واعتمادها، تشكل الأمانة العامة، واللجنة التنفيذية والمجلس الحاكم ثلوثاً، لكل منهم دوره الخاص: التحضير



(الأمانة)، الدراسة وتقديم التوصيات (اللجنة التنفيذية) ، والموافقة (المجلس الحاكم). على حد علمنا، فإن تقسيم المهام هذا ليس محل خلاف.

لا شك أن عدم الاتساق يمكن تصحيحه في مرحلة لاحقة، في إطار الاستعراض الشامل للنظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي لقواعده التي قيل لنا إن اللجنة التنفيذية تعتمد القيام به. ومع ذلك، هذه الحجة ليست المقصد هنا. إذا كان هناك إجماع في اللجنة التنفيذية على تطبيق السياسات الثلاث المذكورة في المادة 26 الفقرة 2، فلا يوجد سبب لعدم تقديمها على الفور في المادة 21 والمادة 28 الفقرة 2 أيضاً. وفي رأينا ينبغي أن تكون هذه المواد الثلاث متناسقة مع بعضها بعضاً في وصفها للمهام التي ينطوي عليها تعريف سياسات الاتحاد البرلماني الدولي واعتمادها. يهدف هذا التعديل الفرعي إلى جعل المادة 28 الفقرة 2 متوافقة مع المادة 26 الفقرة 2 حول هذه النقطة.

#### التعديل الفرعي 4

تعديل المادة 21 (ح) على النحو التالي:

يقرّ استراتيجية الاتصالات لخمس سنوات سنوياً بالإضافة إلى برنامج عمل الاتحاد، وموازنته، وذلك بشكل سنوي، ويحدد جدول المساهمات، (اللائحة المالية، القاعدة 3 الفقرة 1، والقاعدة 5 الفقرة 2).

وإدخال المادة 21 (ح مكررة) الجديدة على النحو التالي:

الموافقة على سياسات المنظمة بشأن الشفافية والمساءلة، وكذلك استراتيجية الاتصالات الخاصة بها؛

#### التفسير

من وجهة نظر فنية، قد لا يكون صحيحاً لهذا الاقتراح أن يكون مؤهلاً كتعديل فرعي، بما أن اللجنة التنفيذية لا تقترح تعديل المادة 21. ومع ذلك، فهو بالتأكيد تعديل جزئي، لأنه يهدف لجعل المادة 21 متوافقة مع بعض التعديلات المقترحة على المادة 26 الفقرة 2 (راجع التفسير المتعلق بالتعديل الفرعي 3 أعلاه).

إذا تم قبول التعديل الفرعي 4، فقد يبدو من المستحسن، من وجهة نظر تحريرية، نقل الشرط المهم "بما يتماشى مع استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي لمدة خمس سنوات" من المادة 26 الفقرة 2 (هـ مكررة) إلى المادة 21 (ح مكررة)، لأنه سيتم ذكر استراتيجية الاتصال أولاً في المادة الأخيرة.





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 139<sup>th</sup> IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14-18.10.2018

Governing Council  
Item 15  
Assembly  
Item 7

CL/203/15-P.1  
A/139/7-P.1  
3 September 2018

## Amendments to the IPU Statutes and Rules

### Sub-amendments submitted by the Belgian Inter-Parliamentary Group to the amendments presented by the Executive Committee

**New text is written in bold characters.** Deleted text is struck through.

#### Sub-amendment 1

Modify the new Article 1.4 as follows:

**To further its aims, as described in paragraphs 2 and 3 above,** ~~The IPU has legal personality and has the authority to~~ **may** enter into international agreements, including cooperation agreements with national parliaments and inter-parliamentary organizations, as well as with international intergovernmental and non-governmental organizations.

#### *Explanation*

*The Belgian Group is not in favour of mentioning the IPU's legal personality in the Statutes.*

*Obviously, the Statutes as such cannot, independently of any specific status in public or private law, confer legal personality on the IPU, the way a treaty may confer legal personality on an international organization it establishes. We understand that the Executive Committee accepts this and that the proposed new paragraph is only meant to acknowledge the de facto legal personality of the IPU, as the international organization of the parliaments of sovereign States, is generally agreed to have, despite the fact that it does not conform to any established legal construct.*

*The Belgian Group does not contest this de facto legal personality of the IPU. It only contests that it is inappropriate to affirm it in the organization's Statutes. The Statutes are not a document describing an external reality. They only express how the organization defines itself and establish its basic rules of operation and the rights and duties existing within the organization. One has only to formulate the provision, as it is apparently intended, somewhat more explicitly ("There is general agreement that the IPU de facto has legal personality") to see that it is out of place in a document such as the Statutes.*

*The Belgian Group therefore proposes to delete the reference to the IPU's legal personality and, hence, to introduce also the conclusion of international agreements not as a legal capacity but as something the organization allows itself to do (or, if you will, is authorized by its Members to do) in order to reach its goals.*

### Sub-amendment 2

Modify the proposed Article 26.2 (e) according to one of the following options:

#### Option 1:

Propose to the Governing Council the five-year IPU Strategy, as well as its annual work programme and budget (cf. Financial Regs., Rule 3.4), and examine the progress made in **implementing the Strategy in accordance with the meeting-IPU Organization's basic** objectives, as stipulated in Article 1 of the Statutes.

#### Option 2:

Propose to the Governing Council the five-year IPU Strategy, as well as its annual work programme and budget (cf. Financial Regs., Rule 3.4), and examine the progress made in meeting IPU objectives, as stipulated in Article 1 of the Statutes, **through the implementation of the Strategy and the annual work programmes.**

### Explanation

*This paragraph is about the five-year general strategy (new) and the annual work programme and budget (old). The Belgian Group is in favour of also introducing the idea of progress reports in the Statutes but, in the context of this paragraph, one would expect this idea to be linked to the strategy and the annual work programmes and not (only) to the very general fundamental objectives of Article 1 of the Statutes, which the strategy and the work programme articulate for a given period of time. A regular follow-up of the strategy in particular is needed. The implementation of the annual work programme is already reported on in the annual financial results. That is why we prefer option 1. However, we suggest option 2, which stays closer to the text proposed by the Executive Committee, may also be considered.*

### Sub-amendment 3

Modify the proposed Article 28.2 (f bis) as follows:

Prepare for the consideration of the Executive Committee policies and reports on transparency and accountability, **as well as proposals for the IPU communications strategy**, to be approved by the Governing Council

### Explanation

*The Belgian Group proposes to introduce (i) the 5-year general strategy, (ii) the policies on transparency and accountability and (iii) the communications strategy not only in Article 26.2 (on the role of the Executive Committee) but also in Article 28.2 (on the role of the Secretariat) and in Article 21 (on the role of the Governing Council). In Article 28.2, the proposed amendments speak only of the 5-year general strategy and the policies on transparency and accountability but not the communications strategy. As for Article 21, which currently does not mention any of these policies, no amendment is proposed.*

*This sub-amendment and the following one aim to remedy this lack of consistency. For the purpose of defining and adopting IPU policies, the Secretariat, the Executive Committee and the Governing Council form a triad, each with its own role: prepare (Secretariat), examine and recommend (Executive Committee), approve (Governing Council). As far as we know, this division of tasks is not under dispute.*

*No doubt, the lack of consistency could be corrected at a later stage, in the framework of the comprehensive review of the IPU Statutes and Rules we are told the Executive Committee intends to undertake. However, this argument is hardly to the point here. If there is unanimity in the Executive Committee to introduce the three policies mentioned in Article 26.2, there is no reason why they could not be introduced immediately in Article 21 and Article 28.2 as well. In our opinion, these three articles should be in line with one another in their description of the tasks involved in defining and adopting IPU policies.*

*The present sub-amendment aims to bring Article 28.2 into line with Article 26.2 on this point.*

Sub-amendment 4

Modify Article 21 (h) as follows:

**Adopt the five-year Strategy as well as annually the annual** work programme and budget of the IPU and establish the scale of contributions (cf. Financial Regs., Rules 3.1 and 5.2);

and introduce a new Article 21 (h bis) as follows:

**Approve the Organization's policies on transparency and accountability, as well as its communications strategy;**

*Explanation*

*From a technical point of view, it may not be correct to qualify this proposal as a sub-amendment, since the Executive Committee is not proposing to amend Article 21. In spirit, however, it is definitely a sub-amendment, because it aims to bring Article 21 into line with certain proposed amendments to Article 26.2 (see the explanation concerning sub-amendment 3 above).*

*If sub-amendment 4 were to be accepted, it would seem advisable, from an editorial point of view, to move the important qualification "in keeping with the overall five-year IPU strategy" from Article 26.2 (e bis) to Article 21 (h bis), because the communications strategy would then be first mentioned in the latter article.*